
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - مرکــز 
پژوهش هــای مجلس در گزارشــی 
»آسیب شناســی  عنــوان  تحــت 
شــهرک های صنعتی در ایران« موانع 
کسب و کار در شهرک های صنعتی را 

بررسی کرده است.
بر اســاس این گزارش، بسیاری 
از مشکلات واحدهای صنعتی مستقر 
در شــهرک های صنعتی با واحدهای 
تولیدی بیرون از شهرک های صنعتی 
هم پوشــانی دارد، اما برخی مشکلات 
نیز مختص به واحدهای صنعتی مستقر 
در شــهرک های صنعتی است. در این 
گزارش بیشتر بر موانع کسب و کارها 
در مرحله راه اندازی متمرکز شــده و 
بر این اســاس مشــکلات مربوط به 
تأمین زمین مــورد نیاز و تمهیدات و 
امکانات زیرساختی مورد توجه قرار 

گرفته است.
تأمین بــرق هــم در مرحله راه 

اندازی کسب و کار و هم در طول دوره 
فعالیت بنگاه ها در شهرک های صنعتی، 
از جمله مهم ترین معضلات به شمار 
می رود. معضلات مربوط به تأمین برق 
نه فقط راه اندازی واحدهای صنعتی را 
معطل نگه داشته، بلکه واحدهای فعال 
را نیز با چالش های پرشــماری مواجه 
ساخته اســت. به دلیل ارتباط بین زیر 
ســاخت های لازم برای تأمین گاز و 
برق، مشــکلات مربوط به تأمین برق، 
برای زیرساخت گاز نیز صدق می کند.
گفتنی اســت هر ســال معمولاً 
در فصل گرما، شــهرک های صنعتی 
بــا قطعی بــرق مواجه می شــدند و 
درخواســت همیشگی تولیدکنندگان 
این است که قطعی برق با برنامه ریزی 
و اعلام قبلی باشــد تا به تولید آسیب 
نزند. به همین دلیل در ســال های اخیر 
شــهرک های صنعتی بــه دنبال تأمین 
بخشــی از برق مورد نیاز شهرک ها از 
طریق نیروگاه هــای مقیاس کوچک 

بوده اند.

همچنیــن مرکــز پژوهش های 
مجلس معتقد است که محدودیت های 
زیســت محیطی در برخی از استان ها، 
به ویژه در اســتان های تهران و مرکزی 
موانــع متعددی هــم در مرحله آغاز 
فعالیت و هم در حین فعالیت و مرحله 
توسعه کسب و کار ایجاد کرده است.

بــا این حال این گــزارش تاکید 
می کند که بسیاری از نقصان ها و موانع 
کسب و کارهای مستقر در شهرک های 
صنعتی، به نبود سیاست گذاری زمین 
در ایران بازمی گردد و این نقصان یکی 
از عوامل اصلی فلج شــدن کل تولید 

است. 

از جمله در شهرک های صنعتی 
در حال حاضر، زمیــن به یک کالای 
ســرمایه ای تبدیل شــده، نــه کالای 
مصرفــی و در این وضعیت صنعتگر 
یــا هر فرد دیگر با هدف صرف خرید 
زمین و کسب سود آتی از فروش زمین، 
اقدام می کند و نه با انگیزه تولید؛ به ویژه 

آنکــه در حال حاضر در ایران می توان 
بــدون پرداخت مالیــات یا عوارض 
زمین ها را در شهرک صنعتی با اهداف 
ســوداگرانه احتکار کرد و به فروش 
رســاند.بدین ترتیب، خرید زمین در 

شهرک های صنعتی در موارد بسیاری، 
با هدف ســوداگری زمین و نه تولید 
صورت گرفته است. اصلاح سیاست 
زمین، مستلزم تغییر اساسی رویکردها 

و نگرش ها در این حوزه است. 

این رویکرد و اصلاحات شامل 
طیف گسترده ای از قوانین، مقررات و 
رویه ها در موضوعات قیمت گذاری، 
تخصیص زمین، فروش یا اجاره و نوع 

بهره برداری و غیره را در بر می گیرد.

پشت پرده خرید زمین در شهرک های صنعتی؛

بهنیتاحتکارزمینمیخرند!
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، با توجه به اینکه زمین تبدیل به کالای سرمایه ای شده، خرید زمین 
در شهرک های صنعتی در موارد بسیاری، با هدف سوداگری و احتکار زمین و نه تولید صورت گرفته است.

بســیاری از تولیدکننــدگان بــرای دریافــت وام بانکــی بــا ارائــه مــدارک و 
اطلاعــات فــراوان و طــی فرآیند هــای پیچیــده و طولانــی مواجــه می شــوند. 
ایــن امــر می توانــد دسترســی بــه تســهیلات را بــرای آن هــا دشــوار کنــد.

رییس کمیسیون حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران:

تجارت با افریقا فعلا جنبه شعاری دارد!
گروه اقتصادی -رییس کمیســیون حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران از 
عقب نشــینی ۳۰متری دریای خزر در ســال ۱۴۰۲ و لزوم لایروبی اسکله ها 

در پی این اتفاق خبر داد.
 رضا رستمی، رییس کمیسیون حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران درباره 
چالش های تجارت از مســیرهای آبی گفت و توضیح داد: آنچه بیش از هر 
چیز حمل بارهای تجاری صادرکنندگان بخش خصوصی را از مســیرهای 
آبی با چالش روبه رو می کند، بخش نامه های خلق الساعه ای است که از سوی 
وزارتخانه ها صادر می شــود و به طور کلی بی ثباتی قوانین موضوعی است 
که بر تجارت کالا از مســیرهای مختلف از جمله مســیرهای آبی بیش از هر 

چیز تاثیر منفی می گذارد. 
وی افزود: می توان گفت که بنادر کشــور به طور نســبی از تجهیزات 
مناســبی برای حمل کالا برخوردار هستند و به باور من در همکاری سازمان 
بنــادر با تاجران بخش خصوصی کشــور می توان نمــره قابل قبولی به این 

سازمان داد.
رســتمی اظهار کرد: به طور کلی جریان کار با ســازمان بنادر نســبت 
به ســازمان های راهداری، راه آهن و هواپیمایی کشــور از سهولت بیشتری 

برخوردار است.
رییس کمیسیون حمل و نقل اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: با این 
حال، حمل دریایی در بنادر شــمالی با چالش لایروبی نشــدن بنادر روبه رو 
اســت و این اتفاق به کاهش تراز آب در این بنادر انجامیده اســت؛ در سال 
۱۴۰۲ دریا ۳۰ متر عقب نشینی داشته و در پی این اتفاق اسکله ها باید لایروبی 
شود و اگر برای این مشکل چاره اندیشی نشود در سال های آینده مشکلات 
جدی برای حمل دریایی ایجاد می شود؛ این موضوع امروز به عنوان یکی از 

دغدغه های بخش خصوصی مطرح است. 
تجارت با افریقا اکنون تنها یک شعار است 

رستمی درباره زیرساخت های موجود برای تجارت با افریقا با توجه به 
تاکیداتی که بر توسعه تجارت با این قاره در اکسپوی۲۰۲۴ شد، گفت: آشکار 
شدن دستاورد نمایشگاه ها و بازتاب آنها در تجارت کشور پس از یک سال 
مشــخص می شــود با این حال آنچه که در زمینه توسعه تجارت با افریقا در 
روزهای اخیر و همزمان با برگزاری اکسپو۲۰۲۴ در کشور مطرح شد، امروز 
تنها صورت شعاری دارد و برای عملیاتی شدن این شعارها زیرساخت های 
لازم باید اجرا شود و وقتی این زیرساخت ها فراهم شود می توانیم ادعا کنیم 

که در زمینه تجارت با افریقا کاری انجام داده ایم.
وی تصریح کرد: در توسعه تجارت با افریقا ایجاد یک مسیر حمل و نقل 
آبی ضروری است که اکنون چنین مسیری وجود ندارد و کشتی های ایرانی 
به ســواحل افریقایی نمی روند آن هم در شرایطی که تجارت با این قاره تنها 

از مسیرهای آبی ممکن است و تجارت از مسیرهای دیگر شدنی نیست. 
بیمه سبز رانندگان ایرانی همچنان معلق است 

رییس کمیســیون حمل و نقل اتاق بازرگانــی ایران همچنین از تداوم 
مشــکلات در پوشــش بیمه ســبز رانندگان ماشین های ســنگین تجاری 
 خبــر داد و دلیــل آن را متعهد نبودن بیمه مرکزی بــه تعهدات خود عنوان 

کرد. 
وی در توضیح بیشــتر گفت: مدت زمان تعلیق پوشــش بیمه سبز برای 
راننــدگان ایرانــی تا ماه آینده میلادی به شــش ماه می رســد  و تاکنون کار 
مثمرثمــری که دولــت و وزارت امور خارجه باید در زمینه رفع تعلیق ایران 

انجام دهند، صورت نگرفته است. 
رســتمی خاطرنشان کرد: کمیسیون حمل و نقل اتاق ایران در مکاتباتی 
که با بیمه مرکزی داشــته این پاســخ را دریافت کرده که یکی از شرکت های 
بیمه کشــور مامور این کار شده اســت اما تاکنون که همچنان پوشش بیمه 
ســبز رانندگان ایرانی در حالت تعلیق قرار دارد و گرهی از این مشــکل باز 

نشده است.

گروه اقتصادی -  مدیر ســامانه 
یکپارچــه عرضــه خودروها ضمن 
تشــریح قیمــت انــواع خودروهای 
وارداتی که ثبت نام آنها از دیروز شروع 
شده تاکید کرد که تنها سه مورد از پنج 

مورد این خودروها برقی هستند.
مدیــر ســامانه یکپارچه عرضه 
خودروهــا جزئیات بیشــتری درباره 
خودروهای وارداتــی که ثبت نام آنها 
از دیروز آغاز شــده ارائه کرد و گفت: 
در فهرست این خوردوها سه خودرو 
برقی و دو خودروی دیگر هیبریدی و 

بنزینی هستند. 
تعــداد  کــرد:  تصریــح  وی 
خودروهــای وارداتی به یقین بالاتر از 

۱۰۰۰ دستگاه است. 
تقدسی خاطرنشان کرد: تمام کد 
ملی هایی که در ســامانه ثبت شده اند 
می توانند نسبت به خرید خودروهای 
برقی کــه عرضه آنها از دیــروز آغاز 
شده است، اقدام کنند. وی اضافه کرد: 
عرضه این خودروهای برقی موضوعی 
جدا از خودروهای برقی اســت که با 
هــدف کاربری در ناوگان حمل و نقل 

عمومی وارد شده است، این خودروها 
با پلاک های شــخصی پلاک گذاری 

می شود نه پلاک تاکسی.
وی درباره قیمت علی آلحساب 
ایــن خودروهــا گفت: خــودروی 
هوندای که معین خودرو وارد می کند 
یک میلیارد و ۸۵۰ میلیون تومان قیمت 
دارد، بــی ام کارز که بهمن خودرو وارد 
می کند یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان 
قیمت دارد و لونا که ایران خودرو وارد 

می کند ۹۴۵ میلیون قیمت دارد. 
مدیــر ســامانه یکپارچه عرضه 

خودروها گفت: این سه خودرو برقی 
هستند و لاماری که آرین پارس موتور 
وارد می کند هیبریدی اســت و بیش از 
یــک میلیارد و ۵۰۰ میلیون قیمت دارد 
و همچنین خودروی نیســان که جهان 
نوین وارد می کند بیش از یک میلیارد و 
صد میلیون قیمت دارد و بنزینی است. 
تقدســی همچنین اظهــار کرد: 
خودروهای برقی یادشــده برای شارژ 
لزوما نیاز به اســتفاده از ایستگاه های 
شارژ عمومی ندارند و امکان شارژ آنها 

از برق خانگی هم وجود دارد.

گــروه اقتصادی - با تشــدید 
تحریم های ایران در اوایل سال ۱۳۹۷ 
دولت واردات پوشــاک را همچون 
بسیاری از اقلام وارداتی دیگر ممنوع 
کرد. بدین ترتیب واردات رســمی به 
نفــع قاچاق کنار کشــید. موضوعی 
که همــواره مورد نقد فعالان صنعت 

نساجی و پوشاک بود.
سیاســت شکســت خــورده 
ممنوعیت واردات پوشــاک، نه تنها 
ایــران را به بســتری مناســب برای 
قاچاقچیــان ایــن کالا تبدیل کرده 
است؛ بلکه طبق جدیدترین اظهارنظر 
فعالان صنعت پوشــاک، ایران تبدیل 
به مرکز کالا های استوک منطقه شده 

است.

 با تشــدید تحریم هــای ایران 
در اوایل ســال ۱۳۹۷ دولت واردات 
پوشــاک را همچون بسیاری از اقلام 
وارداتــی دیگر ممنوع کــرد. بدین 
ترتیب واردات رسمی به نفع قاچاق 
کنار کشید. موضوعی که همواره مورد 
نقد فعالان صنعت نساجی و پوشاک 
بود.  اخیرا نمایندگان بخش خصوصی 
در اتاق بازرگانی تهران به چالش های 
صنعت نساجی و پوشاک پرداختند. 
طبق اظهارات فعــالان این صنعت، 
موضوع تخصیص و بازگشــت ارز 
صادراتــی، قاچاق به ویــژه قاچاق 
پوشاک اســتوک از جمله مهمترین 

چالش های این روز های آنهاست. 
هرویــک یاریجانیــان، رئیس 

کمیســیون صنعــت و معــدن اتاق 
تهران گفت: با وجود گذشــت یک 
ماه از ســال جدید، هنوز همه صنایع 
درگیر بلاتکلیفی هستند. ما نمی دانیم 
قیمت ارز در روز ها و ماه های آتی چه 
روندی را طی خواهد کرد و این یعنی 
نمی توانیم بــرای ورود به بازار های 
بین المللی و فعالیت در آن برنامه ریزی 

داشته باشیم. 
بی ثباتــی طی ســال های اخیر 
باعث شــده اســت که ما متاسفانه از 
تمام بازار های بین المللی دور بمانیم.  
مهدی پورقاضی، عضو سابق هیات 
نمایندگان اتاق تهران نیز گفت: آنچه 
صنایع را رنج می دهد، این اســت که 
سیاســت های پولی و بانکی و ارزی 

است که بانک مرکزی و دولت به کار 
می گیرند همان سیاســت هایی است 
که سال ها به کار برده شده و نتایجش 
هم معلوم اســت. بــرای مثال اصرار 
دارند که نرخ دســتوری پایینی برای 
ارز اعلام کنند و از این طریق به افراد 
و گروه های خاص ارز ارزان بدهند.  
امین مقدم، عضــو هیات نمایندگان 
اتاق تهران به مشــکلات موجود در 
حوزه نقل وانتقال پول، مبادلات ارزی 
و بازگشت ارز صادراتی سخن گفت 

و خواستار رفع آن ها شد.
 طبــق گزارش اتــاق بازرگانی 
تهران، تراز صنعت نســاجی در سال 
۱۴۰۲ نســبت به ســال قبل از آن ۳ 
برابر منفی شــده در حالی که حدود 

۸۰درصد کالا های ما در کشــور در 
حال تولید است.

 مســعود شــاه بختی، بازرس 
اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و 
پوشاک گفت: جهش تولید در صنعت 
نســاجی و به طور کلی دیگر صنایع 
اتفاق نمی افتد مگر اینکه سیاست های 
بانکی ما اصلاح شود. در حال حاضر 
بسیاری از کشور ها از ما تقاضای کالا 
دارند، اما همکاران ما در این صنعت 
به دلیل تحریم های بانکی و مشکلات 

ارزی قادر به صادرات کالا نیستند.
 ســعید جلالی قدیــری، دبیر 
جدیــد اتحادیه تولیــد و صادرات 
صنایع نساجی و پوشاک ایران در این 
نشست با نقد از وضع موجود گفت: 

مســاله اول ما تخصیص ارز و مساله 
دیگر قاچاق است. در مورد تخصیص 
ارز شــفافیت وجود ندارد و همه اعم 
از صراف و ترخیص کار از رانت های 

موجود استفاده می کنند.
 او افــزود: در مورد قاچاق هم با 
وجود ممنوعیت واردات پوشاک که 
ما مخالف آن هســتیم؛ ما اکنون مرکز 
توزیع کالای استوک در منطقه شده ایم. 
پنج سال است تلاش می کنیم بگوییم 
قاچاق بد اســت. ما نباید واردات را 
ممنــوع کنیم و ممنوعیــت واردات 
مشکلی از ما حل نخواهد کرد. قدیری 
تاکید کرد: ما در صادرات پوشــاک و 
نســاجی مزیت داریم؛ اما اینکه با چه 

مدلی جلو برویم مهم است.

جزئیات ثبت نام خودروهای وارداتی اعلام شد

مرکز »پوشاک استوک« منطقه شدیم!

گروه اقتصادی - دبیر کل انجمن 
صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت 
کشور میزان هدررفت بنزین را سالانه 

۲۵ میلیارد دلار عنوان کرد.
ناصر عاشوری در نشست خبری 
در جمع خبرنگاران با بیان اینکه دولت و 
مجلس باید بدنبال بهینه سازی سوخت 
و کنترل مصرف باشــند، اظهار داشت: 
بنده با اطمینــان اعلام می کنم ما تا دو 
سال آینده در همه حوزه های انرژی اعم 
از آب، برق، گاز و بنزین بحران خواهیم 
داشــت. وی میزان هدررفت بنزین را 

سالانه ۲۵ میلیارد دلار عنوان کرد.
دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعت پالایش نفت کشــور در ادامه 
با اشــاره به برگزاری نمایشــگاه نفت 
تصریــح کــرد: ما طی مــدت ۴ روز 
برگزاری نمایشــگاه ضمن مذاکره با 
شــرکتهای داخلی و خارجی از جمله 
سازندگان و شــرکتهای دانش بنیان، 

تعــدادی از تفاهمنامــه هایــی را که 
سال های گذشته به امضا رسانده بودیم؛ 

به قرارداد تبدیل خواهیم کرد.
وی افــزود: با محوریت شــعار 
ســال که جهش تولید با مشــارکت 
مردم اســت در نمایشگاه نفت امسال 
حضــور خواهیم یافــت و در ۳ پنل 
تخصصــی حضور داریــم که محور 
آنها، برنامه ریزی برای تولید با کیفیت 
و جهش تولید، تأثیر کاهش منابع مالی 
در اســتمرار تولید و تهدید ناشــی از 
کاهش نیروهای متخصص در صنعت 
پالایش است. عاشوری از بروز چالش 
برای پالایشگاه لاوان در پی مهاجرت 
نیروهای متخصص این پالایشگاه خبر 
داد و گفت: تا پیش از این، مهندســین 
ما درخواست رفتن به خارج از کشور 
داشتند، اکنون افراد فنی و آچاربه دست 
پالایشــگاه ها نیز درخواســت کار در 
کشورهای خارجی را دارند؛ به طوری 

که از کشــورهای همسایه دعوت نامه 
بــرای کارگران ماهر پالایشــگاه ها با 
حقــوق ۶۰۰ تا ۷۰۰ میلیــون تومان 
در ماه ارسال می شــود. وی در ادامه با 
اشــاره به ناترازی بنزین در کشور بیان 
داشت: ریشه ناترازی بنزین در بخش 
تولید نیست بلکه ریشه ناترازی بنزین 
در مصــرف بی رویه اســت؛ ناوگان 
حمل و نقل کشــور هر سال روبه  نزول 
اســت و خودروهای فرســوده هنوز 
در خیابان هــای کشــور تردد می کنند 
و خودروســازی ما نیز بر اصول بهینه 
طراحی نمی شــود و مصارف بالا، کار 
را به جایی رســانده کــه به جای اینکه 
قرار بود صادرات بنزین داشــته باشیم، 
در سال گذشــته حدود ۳ میلیارد دلار 

واردات بنزین داشتیم. 
دبیر انجمن صنفــی کارفرمایی 
پالایش نفت متوســط ظرفیت تولید 
روزانه بنزین در کشــور را ۱۱۵ میلیون 
لیتــر اعلام کرد و گفــت: این میزان از 
ابتدای دولت تغییر محسوسی نداشته 
و تا پایان دولت هم تغییر محسوســی 
نخواهد داشــت، چراکه از شرکت ها 
و پالایشگاه های فعلی نمی توان انتظار 
رشــد ظرفیت تولید داشــت، هرچند 
پروژه هایی در راســتای افزایش کیفی 
در  پالایشــگاه ها  در  محصــولات 
حال اجرا اســت. وی افــزود: دولت 
به دنبــال احداث پتروپالایشــگاه ها و 
پالایشــگاه های بزرگ اســت که این 
روند، زمان بر اســت، به جای آن بهتر 

اســت روی پالایشــگاه های کوچک 
برنامه ریزی شود که هم با سرمایه کمتر 
و هم در زمــان کمتر قابل بهره برداری 
است و اشــتغال زایی و ارزآوری برای 
کشور به دنبال دارد.بنابراین اولویت باید 
مدیریت بهینه سازی باشد. اگر دولت 
پالایشــگاه های کوچــک را حمایت 
کند، می توان پالایشــگاه های ۲۰ تا ۴۰ 
هزار بشــکه ای احداث کرد که هر ۱۰ 
پالایشگاه به اندازه یک پالایشگاه بزرگ 
آورده  دارد و به دلیــل پراکندگــی، هم 
سرمایه پذیری کمتری دارد و هم از نظر 
پدافند غیرعامل بسیار موثر خواهد بود.
مثلا اگر حادثه آب در پالایشگاه 
ســتاره رخ دهد  بــا ۴۵ میلیون لیتر در 
روز کمبــود بنزین مواجــه خواهیم 

شــد. عاشــوری میزان بدهی دولت 
به پالایشــگاه ها را حدود ۲۰۰ همت 
دانســت و گفت: یکی از راهکار این 
اســت که دوات اجــازه تهاتر بدهی 
مالیاتــی ۵۰ همتی پالایشــگاه ها را با 
بخشی از مطالبات آنها بدهد و راهکار 
دیگر که پیشنهاد شده این است که در ۶ 
فرآورده اصلی تولیدی پالایشگاه ها، در 

بخش مازاد به ما اجازه فروش بدهند.

دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پالایش نفت کشور:

با چالش مهاجرت نیروهای پالایشگاهی مواجهیم

دبیر جدید اتحادیه تولید و صادرات:

گروه اقتصادی  - میلیاردرهای  
جهان در ســال های اخیر ثروتمندتر 
و ثروتمندتر شــده اند و سرمایه آنان 

همچنان در حال صعود است.
اکنون تعداد میلیاردرها بیشــتر 
از همیشــه شده است و در مجموع به 
۲۷۸۱ نفر می رسند که ۱۴۱ نفر بیشتر 
از سال گذشته و ۲۶ نفر بیشتر از رکورد 
ثبت شــده در سال  ۲۰۲۱ هستند. این 
افــراد در مجموع ۱۴.۲ تریلیون دلار 
سرمایه دارند که ۲ تریلیون دلار نسبت 
به ســال ۲۰۲۳ و ۱.۱ تریلیون دلار از 
رکورد قبلی ثبت شده در سال ۲۰۲۱، 

بیشتر است.
سرمایه دو سوم اعضای فهرست 
منتشرشده از ثروتمندان جهان، بیشتر 
از یک ســال پیش شده است و فقط 
یــک چهــارم آنان ســرمایه خود را 
کاهش دادند. بیشترین میزان سرمایه، 
مربوط به ۲۰ نفر برتر فهرست است 
که در مجمــوع ۷۰۰ میلیــارد دلار 
ثروت از ســال ۲۰۲۳ به رقم پیشین 
افزودند، اکنون ایالات متحده رکورد 
۸۱۳ میلیــاردر به ارزش ۵.۷ تریلیون 

دلار دارد.

چین بــا وجود رقــم ضعیف 
شاخص مصرف کننده و رکود املاک 
و مســتغلات که منجر به از بین رفتن 
حدود ۳۰۰ میلیارد دلار سرمایه شد، 
با ۴۷۳ نفر به ارزش ۱.۷ تریلیون دلار 
در رتبــه دوم قــرار دارد و هند با رقم 
۲۰۰ میلیاردر در رتبه سوم قرار گرفته 

است.
تاثیــر مالیات بــر عایدی 

سرمایه در ایالات متحده
از  بســیاری  میلیاردرهــای 
کشــورها با روش هــای مختلف از 
پرداخت مالیات بر عایدی ســرمایه 
خــود اجتناب می کننــد و دولت ها 
در جســتجوی طرح ها و روش هایی 
برای این مورد هستند. رئیس جمهور 
ایالات متحده، جو بایدن اشاره کرده 
است، میلیاردرهای آمریکایی سرمایه 
خود را از راه هایی به دست می آورند 
که اغلب با نرخ های کمتری نســبت 
به درآمد معمولی دســتمزد کارگران 

آمریکایی، مشمول مالیات می شوند.

به طــور عمده، ســرمایه آنان از 
افزایــش ارزش دارایی هایشــان به 
دســت می آید و از خلاءهای مالیاتی 
و اقدامات حسابداری قانونی برای به 
حداقل رساندن مالیاتی که می پردازند، 
آمریکایی های  می کننــد.  اســتفاده 
ثروتمنــد فقط هشــت درصد نرخ 
مالیات بر عایدی سرمایه می پردازند و 
بایدن معتقد است که حداقل پرداختی 

آنان باید ۲۵ درصد باشد.
پیشنهاد برزیل بر مالیات 

بر عایدی سرمایه ثروتمندان
پیشــنهاد  برزیــل  دولــت 
بلندپروازانه تری برای مالیات سالانه 
جهانــی دارد در ایــن طرح ۲ درصد 
از ســرمایه میلیاردرهای جهان اخذ 
می شــود، به همین دلیــل از گابریل 
زوکمــان، اقتصــاددان فرانســوی 
خواسته شده اســت تا طرحی دقیق 
برای نحوه عملکرد مالیات بر عایدی 
ســرمایه میلیاردرها برای نشســت 
وزرای دارایی گروه ۲۰ در ماه جولای 

تهیه کند.
قبل از همه گیری، ایده زوکمان 
مبنــی بر مالیات ۲ درصدی ســالانه 
بر ســرمایه میلیاردرهــا احتمالا رد 
می شد، اما کووید-۱۹ و شوک انرژی 
ناشــی از حمله روســیه به اوکراین، 
دولت های کشورهای توسعه یافته و 
در حال توســعه را به شدت در برابر 
ایــن مورد نرم کرده اســت زیرا طی 
پنج سال گذشــته بیشترین آسیب بر 
فقیرترین کشــورها وارد شده است 
همچنین کشورها ســرمایه لازم در 
ســرمایه گذاری برای بهداشــت یا 
آموزش را ندارند، چه رسد به مقابله 

با گرمایش جهانی.
تعداد میلیاردرها در دهه ۲۰۱۰ 
تقریبا ســه برابر شد و در چهار سال 
گذشــته همچنان رو به افزایش بوده، 
زیرا ارزش ســرمایه آنــان که عمدتا 
شامل ســهام و دارایی است، به دلیل 
سیاســت هایی که بانک های مرکزی 
در طول شــرایط اضطراری سلامت 

دنبال کردند، افزایش یافته اســت. با 
رونق بازار ســهام و املاک حتی اگر 
افرادی که درآمد بسیار کمتری داشتند 
نیز شــاهد افزایــش ارزش املاک و 
برنامه های بازنشستگی خود بودند، 
کســانی که در ابتدا دارای ســطوح 
بالایی از سرمایه بودند، بیشترین سود 

را داشتند.
چــرا میلیاردرها از برنامه 
جدید مالیات بر عایدی سرمایه 

هراس دارند؟
حمایت عمومی قوی از عایدی 
ســرمایه میلیاردرها مشاهده می شود 
کــه جای تعجب نیســت زیرا مردم 
می خواهند بــرای خدمات عمومی 
بیشتر هزینه شود و ترجیح می دهند که 
وضعیــت بهتری برای این مورد ارائه 
شود. بحران هزینه های زندگی، مردم 
را نسبت به شکاف ثروت فزاینده بین 
ابرثروتمندان و بقیه حساس تر کرده 
است. زاکمان معتقد است که بسیاری 
از افراد طرفدار سیستمی نیستند که در 

آن کســانی که بیشترین توانایی برای 
پرداخت مالیــات را دارند، کمترین 

پرداخت را داشته باشند.
او تخمیــن می زند که مالیات ۲ 
درصدی بر عایدی سرمایه میلیاردرها 
ســالانه ۲۵۰ میلیــارد دلار افزایش 
می یابد در حالی که دولت های غربی 
ناگزیر بیشتر درآمدهای جمع آوری 
شــده را برای خود نگه می دارند، او 
می گوید بخشــی از این ســرمایه از 
شــمال جهانی به جنوب جهانی راه 

پیدا می کند.
مالیات بر عایدی سرمایه 
میلیاردرها بــه واقعیت تبدیل 

می شود؟
بر اســاس آنچه گفته شــد، راه 
درازی در پیش اســت تــا مالیات بر 
عایدی سرمایه میلیاردرها به واقعیت 
تبدیل شود. یکی از مشکلات مطرح 
شــده این اســت که نوآوری و رشد 
متوقف می شــود اما این اســتدلال 
قانع کننده تر خواهد بود اگر شواهدی 

وجود داشــته باشد که افزایش عظیم 
سرمایه ابرثروتمندان در دهه گذشته 
باعث رونق ســرمایه گذاری شــده 
است؛ در واقع سرمایه گذاری از نظر 

تاریخی ضعیف بوده است.
بــا این حال، مانند هر مالیات بر 
عایدی سرمایه جدید مسائل دیگری 
نیز وجــود دارد. ثروت باید تعریف 
شــود و مکانیسم توافق شده ای برای 
ارزش گذاری ســرمایه مانند دارایی 
ایجاد شــود. اجتناب از معافیت های 
بیش از حد بســیار مهم اســت، زیرا 
این امر به افراد بســیار ثروتمند اجازه 
می دهد تا ثروت خود را به شکل های 
جدید تغییر دهند تا نتوان به آن دست 

زد.
کشورهایی که در گذشته مالیات 
بر عایدی ســرمایه را اعمال کرده اند، 
دریافته انــد که درآمد نســبتا کمی به 
دست می آورند، تا حدی به این دلیل 
که افراد بسیار ثروتمند می توانند پول 
خود را به بهشــت های مالیاتی منتقل 

کننــد. برای اینکه ایــن طرح عملی 
شود، باید همکاری بین المللی برای 
جلوگیری از فرار سرمایه وجود داشته 

باشد.
بــا توجه به موانع زیادی که باید 
از بین بروند، کارشناسان مالیاتی مانند 
ریچــارد مورفی وجود دارند که فکر 
می کننــد روش های کمتــر جذاب 
اما در نهایــت موثرتری برای مالیات 
بر ثروت وجــود دارد. ایده برزیل به 
راحتی می تواند راه مالیات پیشنهادی 
رابین هود را طی کند. به طور مشــابه، 
میلیاردرها از تمــام نفوذ خود برای 
مقابلــه بــا این ایده که بایــد مالیات 
ســنگین تری پرداخت کنند، استفاده 

خواهند کرد.
ممکن اســت این بار سخت تر 
از گذشــته مقاومت کنند تا در برابر 
فشــارهای وارده از سوی دولت های 
ضعیف و رای دهندگان خشــمگین 
ایســتادگی کنند. طرح برزیل ممکن 
اســت غیرقابل اجرا باشــد و شاید 
هرگز اجرا نشــود اما موضوع ثروت 
و نابرابری را در دســتور کار قرار داده 

که گزینه خوبی است.

چرا میلیاردرها از برنامه جدید مالیات بر عایدی سرمایه هراس دارند؟
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